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L’XI Torneig Jordi 
Pitarque Ceprià deixa un 
alt nivell de futbol
Com en els últims anys, s’ha 
comptat amb un vessant més social 
amb equips genuïns i, com a gran 
novetat, la inclusió del futbol femení 
a aquesta fita esportiva.

L’Ampolla es promociona 
entre els amants i els 

estudiosos dels ocells al 
Delta Birding Festival

Pàg.  12

La recuperació de la platja de l’Arenal 
i del seu entorn, prioritat de l’Equip de 

Govern per a aquest mandat
Es continua treballant en el compromís de preservar el litoral de l'Ampolla. Amb aquest 

objectiu es manté la reivindicació de la necessitat d'inversió a la costa del municipi i es remarca 
la seva fragilitat, sobretot de la zona de l’Arenal. 

El 19 d’octubre membres de l’Equip de Govern van viatjar a Madrid per reunir-se amb el 
Ministeri per a la Transició Ecològica i el Repte Demogràfic i fer seguiment del projecte de 

reparació i millora de la costa ampollera.
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tot allò que no es publica o no 
es difon és com si no existís, 
per això ens sap tan greu no 
poder incloure i explicar tot 
el que ens agradaria i poder 
donar visibilitat a tota la fei-
na diària que es fa al nostre 
Ajuntament, tant des de la 
vessant política com tècnica. 

Sovint, part d’aquesta fei-
na diària, almenys la políti-
ca que és la que em pertoca, 
aparentment no es veu i va 
molt més enllà de les clàssi-
ques comissions de govern 
i plens municipals a l’Ajun-
tament. Reunions, truca-
des, videotrucades, correus, 
converses de xats, múltiples 
grups de WhatsApp i missat-
ges de veu amb duracions 
de tota mena. Algunes ges-
tions acaben sent fructíferes 
i d’altres no tant, però totes 
necessàries i indispensables 
per poder tirar endavant el 
nostre poble i gaudir d’actes, 
jornades i projectes, alguns 
dels quals, finalment, po-
dem acabar mostrant entre 
aquestes pàgines.

A continuació, trobareu un re-
cull d’articles i d’imatges dels 
últims actes de l’estiu com ara 
la Nit Màgica, el Concurs de 
Castells de Sorra, Street-Ball, 

Torna la  
‘Marinada’ de la tardor

Avui dia tot allò  
que no es publica  
o no es difon  
és com si no existís.”

GEMMA CABALLÉ FABRA
Regidora de Cultura, 

Cohesió Social 
i Comunicació

Benvolguts, benvolgudes 
i benvinguda rutina. 

Tornem a l’escola, als 
nous propòsits de setembre, a 
la fresqueta de les nits d’octu-
bre i als dies més curts. Torna 
la Marinada de la tardor. 

En aquesta edició trobareu les 
últimes activitats que es van 
fer a l’Ampolla a final de l’estiu 
i algunes que han tingut lloc 
durant el mes de setembre. 

Cada cop que preparem una 
nova edició de la revista, fem 
“mans i mànigues” per inclou-
re tot el que hem portat entre 
mans els últims mesos. Puc 
afirmar que ens és impossible 
incloure-ho tot, a no ser que 
féssim una versió enciclopè-
dica de la Marinada.

Per sort o per desgràcia (se-
gons com es miri), avui dia 

el Certamen de Música Clàs-
sica i popular Eloi Mestre, el 
Torneig Jordi Pitarque Ceprià 
i el Delta Birding Festival.

També trobareu algunes ac-
tivitats del mes de setembre 
com ara la Diada Nacional de 
Catalunya, el campionat de 
Catalunya de motos aquàti-
ques, les activitats que l’Ins-
titut de Camarles ha organit-
zat en el marc del projecte 
Erasmus plus durant tota una 
setmana i la Festa de la Sega 
que va tenir lloc el passat 24 
de setembre. Des del consis-
tori felicitem a la jugadora 
ampollera Laia Sedó pel seu 
fitxatge al Màlaga FC i a la 
gimnasta Neus Vidal que ha 
estat proclamada 5a del món 
en la Copa de les Nacions/
Mundial de Twirling Baton.

També trobareu les seccions 
habituals de la Marinada vol-
ta el món, la secció política i 
els retalls del poble que ens 
remunten a temps passats i, 
com sempre, els consells nu-
tricionals de la Dra. Roser Cid. 

Ampollers i ampolleres, que 
tingueu una bona entrada a la 
tardor i que gaudiu d’una Am-
polla més íntima i serena, típi-
ca d’aquesta època de l’any.
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S’ha acabat l’estiu, 
temps de tardor, 
temps d’escola, d’ins-

titut... Així que el debat està 
obert: mòbils a l’escola? Què 
n’opineu?

En l’actualitat, les noves tec-
nologies són una part essen-
cial de la nostra vida diària. 
S’estan convertint en una 
part integral del procés edu-
catiu. En el futur, s’espera 
que aquesta digitalització es 
generalitzi encara més, amb 
programes d’aprenentatge 
en línia, aules virtuals i l’ús 
de recursos multimèdia. Això 
no vol dir que la figura del 
mestre desaparegui, ni molt 
menys; cada vegada serà 
més important. Ens cal seny i 
sentit comú.

Incorporar la tecnologia sí, 
però hem de saber que té uns 
riscos, com l’addicció a les 
pantalles, i cal estar alerta 
amb l’assaig/error: no pen-
so... vaig provant. Per això, 
molts dels programes que 
s’utilitzen cal replantejar-los. 
La Intel·ligència Artificial ja 
està aquí, pot ser un perill 
per als alumnes; no cal pen-
sar, ni escriure, el Chat GPT 
al teu mòbil o tauleta ho farà 
per tu. Això porta preocupats 
als professors de secundària: 
com discernir si un text l’ha 
fet l’alumne o el chat?... Què 
en penseu?

Sabem que el cervell d’un nen 
està en desenvolupament 
constant durant els primers 
anys de vida. Durant aquest 
període, s’estableixen les ba-
ses per a l’aprenentatge, la 
memòria, el raonament i al-
tres habilitats cognitives. La 
neurociència i els professio-
nals ens diuen que l’ús exces-

Mama, vull un mòbil!
siu de dispositius electrònics, 
basats en imatges ràpides, 
acolorides i en moviment, pot 
interferir amb aquest procés i 
pot tenir efectes negatius en 
el desenvolupament cerebral 
dels nens.

Quan els nens/adolescents hi 
estan absorts, tenen menys 
oportunitats d’interactuar, 
de mirar-se a la cara amb 
altres nens/nenes i adults, la 
qual cosa és fonamental per 
al desenvolupament d’habili-
tats socials i emocionals. Així, 
pot faltar la comunicació, el 
desenvolupament del llen-
guatge, l’establiment de re-
lacions i la capacitat de con-
centració; aspectes crucials 
en el desenvolupament del 
cervell d’un nen.

Això pot tenir un impacte so-
bre el rendiment acadèmic, la 
capacitat de resolució de pro-
blemes, la comprensió lectora 
i el desenvolupament d’ha-
bilitats de pensament crític... 
“M’avorreixo!” No passa res; 
segons Marian Rojas, la im-
mediatesa no és bona, neces-
siten temps per desenvolupar 
la creativitat, la imaginació.

En lloc d’explorar l’entorn físic 
i participar en activitats que 
estimulin els sentits, els nens 
poden passar llargs períodes 
de temps davant de pantalles. 
Això limita la capacitat per 
desenvolupar la coordinació 
motora fina i gruixuda.

No oblidem que les famílies i 
mestres han de desenvolupar 
en els nens l’esperit crític. Vi-
gilem la informació que els ar-
riba; una mentida repetida es 
converteix en certesa. Cal es-
tar preparats pels canvis que 
vindran.

Tot i aquests efectes negatius, 
no és realista ni pràctic evitar 
per complet l’ús de pantalles 
en la vida dels nens. Tot i això, 
és important establir límits, 
promoure un ús equilibrat i 
saludable; assegurar-se que el 
contingut a què els nens estan 
exposats sigui adequat per a 
la seva edat. Cal promoure la 
interacció social cara a cara 
amb amics, familiars i com-
panys de classe. Així, els mo-
dels que puguem donar seran 
molt importants. Cal posar 
èmfasi en la responsabilitat i 
el bon ús... Què trobeu?

Procurem no oblidar el que 
deia Einstein: “La ment és com 
un paracaigudes, només fun-
ciona si la tenim oberta.”

És essencial que els 
nens, nenes i adolescents 
aprenguin a comunicar-
se de manera efectiva i 
a conèixer i gestionar les 
seves emocions, l’empatia, 
la tristor... Com et sents? 
Per recordar-nos-ho, 
vam celebrar el passat 10 
d’octubre el Dia Mundial 
de la Salut Mental.

Vivim enganyats, pensant 
que tot ho farà l’escola... De-
pèn de tu, de tu... Despertem 
consciències.

Voldria acabar amb un mis-
satge positiu. Si som opti-
mistes, pensarem de manera 
proactiva; si tenim esperança, 
podem canviar el món.

SEFA LLABERIA 
MESTRE

Mestra i exdirectora 
Escola Mediterrani
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Entra en funcionament 
l’Of icina d’Atenció 
Ciutadana de l’Ampolla

L’Ajuntament ha posat 
en funcionament l’Ofici-
na d’Atenció Ciutadana 

(OAC) que permetrà atendre les 
persones que necessiten orien-
tació de qualsevol mena o bé 
volen presentar un suggeriment 
o una queixa.

L’OAC, ubicada a la plaça Ma-
nel Ferré, 2 - despatx 1, obre 
els dissabtes de 10 a 12.30 ho-
res. L’atenció és presencial, i es 
poden consultar tots els temes 
que afectin la ciutadania i es-
tiguin relacionats amb l’Ajun-

Redacció

tament. Així mateix, s’ofereix 
informació sobre gestions re-
lacionades amb altres admi-
nistracions i grans prestadors 
de serveis públics, com llum, 
aigua, gas i entitats bancàries. 

“La missió de l’OAC no és tramitar 
expedients, sinó orientar els 
veïns i veïnes sobre quins són els 
seus drets, on i com exercir-los”, 
explica Cristina Bellés, regidora 
d’Atenció Ciutadana. 

Amb aquest servei, l’adminis-
tració local vol aconseguir una 

relació amb la ciutadania més 
àgil i simplificada. “L’objectiu 
és fer una administració enca-
ra més eficient, pròxima i ober-
ta per a la ciutadania. L’aten-
ció serà inicialment presencial, 
perquè entenem que és la ma-
nera ideal per donar un servei 
concret. En cas que sigui neces-
sari tenir més d’una reunió amb 
un veí o veïna, es poden establir, 
de comú acord amb la persona 
interessada, fórmules de comu-
nicació més flexibles que les vi-
sites presencials”, especifica la 
regidora d’Atenció Ciutadana.
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Redacció

El subdelegat del Govern de 
l’Estat a Tarragona, Santi-
ago Castellà, va visitar el 

18 de setembre diferents plat-
ges de l’Ampolla per conèixer 
de primera mà els efectes de la 
DANA de principis de mes. Cas-
tellà va remarcar que encara 
és aviat per anunciar les actu-
acions concretes que es faran, 
però va assegurar que es rea-
litzaran abans de la campanya 
d’estiu de l’any vinent. A més, 
el subdelegat va recordar que 
l’Estat està executant, des de fa 
més d’un any, un pla de més de 
300 milions d’euros per ajudar 
a la renaturalització de la costa 
per fer-la més resilient.

Castellà va visitar els espais 
del municipi que es troben sota 
alerta amb l’alcalde Francesc 
Arasa, i el regidor d’Infraes-
tructures del Litoral, Sebastià 
Castañeda, juntament amb re-
presentants de la delegació de 
Costes de l’Estat. “Hem estudiat 
les possibilitats que hi ha” per 
estabilitzar les platges. “Hi ha 
moltes idees que seria agosarat 
presentar-les ara”, entre altres 
coses perquè caldrà analitzar 
prèviament com s’estabilitza i 
distribueix la sorra després dels 
aiguats. Però segons explicava 
Castellà, “en el marc dels estu-

La platja de l’Arenal i el seu 
entorn: una de les prioritats
de l'Ajuntament

dis que s’estan fent hi ha la vo-
luntat d’emprendre actuacions, 
algunes d’elles d’emergència, 
per donar resposta a les neces-
sitats de la platja de l’Arenal i 
d’altres platges del municipi”.

Per la seva banda, l’alcalde 
Francesc Arasa, ha agraït la vi-
sita destacant que “el govern 
central sempre ens ha donat 
suport a través de la direcció 
de Costes” i va fer valdre l’es-
forç per buscar solucions de 
cara a la campanya turística 
del 2024. De fet, Castellà es va 
mullar afirmant que la inten-
ció és que per a l’estiu de l’any 
vinent “ja hi hagi alguna actu-
ació feta (que es començaria a 
concretar a partir de febrer o 
març, un cop superada l’època 
d’hivern), encara que no sigui la 
definitiva, que doni una respos-
ta satisfactòria a les necessitats 
immediates”.

Així mateix, el 28 de setembre, 
el cap de Costes de Tarragona, 
acompanyat de l’alcalde Fran-

cesc Arasa, l’Equip de Govern, 
tècnics municipals i tècnics del 
Ministeri, van visitar la zona de 
l’Arenal per projectar sobre el 
terreny les solucions per recu-
perar la platja.

El projecte plantejat ha de ser 
la solució per restaurar la plat-
ja de forma definitiva i que es 
mantingui en el temps. El pla 
també contempla altres actua-
cions i millores en tota la platja.

Fruit d’aquestes converses, el 
19 d’octubre se celebrarà una 
reunió a Madrid amb Silvia 
Rojo Lopez de la Osa, directora 
general de Costes del Ministeri 
per a la Transició Ecològica i el 
Repte Demogràfic (MITECO).
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L’Ampolla trasllada  
al conseller d’Acció Climàtica  
la preocupació per la fragilitat 
de la zona de l’Arenal
Redacció

El conseller d’Acció Climà-
tica, Alimentació i Agen-
da Rural, David Mascort 

i Subiranas, acompanyat del 
delegat territorial del Govern 
de la Generalitat a les Terres 
de l’Ebre, Albert Salvadó; el 
director dels Serveis Terri-
torials a les Terres de l’Ebre; 
Jesús Gómez; i dels màxims 
representants dels aqüicul-
tors del Delta de l’Ebre van 
fer parada, l’1 de setembre, a 

l’Ampolla per comprovar com 
avancen les diverses accions 
endegades en el marc de l’Es-
tratègia Delta que afecten el 
municipi.

Concretament, va visitar el 
port pesquer, la badia del 
Fangar i el viver de marisc Mi-
rador Badia. En aquest marc, 
l’alcalde Francesc Arasa i el 
patró major de la Confraria 
de Pescadors de l’Ampolla, 

Jordi Pitarque, li van traslla-
dar la preocupació per la fra-
gilitat de la zona de l’Arenal. 
A més a més, es va tractar la 
inquietud pel sector pesquer 
del municipi per les norma-
tives que l’afecten i per la 
manca de relleu generacio-
nal existent. També es va par-
lar sobre com està afectant el 
canvi climàtic a l’aqüicultura 
que es produeix a les costes 
del municipi.
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L’Ajuntament, un dels primers 
consistoris al territori en proveir 
d’energia les dependències 
municipals a través de 
l’autoconsum col·lectiu
Redacció

L’Ajuntament té en funci-
onament una instal·lació 
fotovoltaica al sostre de 

l’edifici del consistori, a través 
de la qual proveeix d’energia 
diferents dependències munici-
pals gràcies a l’autoconsum col-
lectiu, esdevenint un dels pri-
mers ajuntaments del territori 
a beneficiar-se d’aquest nou 
sistema. La posada en marxa 
de la distribució de l’electricitat 
que produeixen aquestes pla-
ques solars va tenir lloc al mes 
de juny.

“Davant la necessitat de 
repensar la relació que 
mantenim amb el territori 
envers l’energia i avançar 
cap a un model diferent basat 
en energia renovable i en 
generació distribuïda, vam 
decidir iniciar aquest projecte”, 
explica Meritxell Faiges, regi-
dora de Sostenibilitat.

Aquesta instal·lació, a part 
d’abastir d’energia les ins-
tal·lacions que hi ha al mateix 
edifici de l’Ajuntament, com-
parteix l’energia generada a 
través de la xarxa elèctrica 
existent amb quatre depen-
dències municipals més: la 
Biblioteca Municipal, l’Escola 
Mediterrani, l’edifici polivalent 
i la Llar d’Infants Marinada.

La instal·lació fotovoltaica té 
una potència total de plaques 
de 40 kWp i permet dismi-
nuir prop d’un 40% la despesa 
energètica de la factura de la 
llum de les dependències mu-
nicipals associades.

L’autoconsum col·lectiu, que 
està regulat des de 2019, per-
met posar plaques fotovoltai-
ques al sostre que té més su-
perfície i compartir l’energia 
generada amb altres centres 
consumidors en un radi de 
2.000 metres en terreny urbà.

“El projecte ha buscat des 
del primer moment aprofitar 
l’energia verda i promoure 
la sostenibilitat des de 
l’administració. Tot i això, 

fins que el promotor ha estat 
autoritzat a bolcar l’energia 
a la xarxa, l’Ajuntament s’ha 
topat amb traves per part de 
la distribuïdora que han fet el 
procés feixuc. Ara bé, gràcies 
a la constància dels serveis 
tècnics municipals, finalment 
l’Ajuntament de l’Ampolla 
ha posat en funcionament el 
projecte”, afegeix Faiges.

La regidora ampollera ha expo-
sat que s’han pogut aprofitar els 
mesos d’estiu, “que és durant el 
període de l’any que es genera 
més energia a través del sol i, 
al mateix temps, ens hem con-
vertit en un dels primers ajun-
taments de les Terres de l’Ebre 
que utilitza una instal·lació 
d’aquestes característiques”.
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Redacció

L’Ajuntament, amb la 
col·laboració de la Co-
munitat de Regants de 

l’Esquerra de l’Ebre, va dur a 
terme al mes de setembre ac-
cions de manteniment i millo-
res a la bassa de les Olles.

Les tasques van consistir a 
desbrossar de canya i bova 
els marges de tota la bassa, 
arranjar i netejar els desai-
gües de sortida d’aigua de 
les bombes i el desguàs de la 
sortida de les barques. També 
es va ampliar la bassa Prima 
(la bassa petita), per tal que 
no acabés desapareixent.

Aquests treballs es van efec-
tuar un cop finalitzats els 
principals mesos de la tem-
porada turística, ja que a 
partir del mes de setembre 
disminueix el flux de visitants 
en aquesta zona.

La bassa de les Olles és un 
dels principals atractius tu-
rístics del municipi. Una de 
les èpoques de l’any en què 
més visites rep per part dels 
amants de la natura és du-
rant la tardor, ja que es pot 
gaudir de la seva fauna i la 
riquesa natural de la millor 
manera.

L’Ajuntament i la Comunitat 
de Regants de l’Esquerra de 
l’Ebre executen accions de 
manteniment i millora a la 
bassa de les Olles
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Valoració positiva de la 
implantació del servei de recollida 
de la fracció orgànica porta a porta
Redacció

El president del COPATE, 
Xavier Faura, es va reunir 
a principis del mes de se-

tembre amb l’alcalde Francesc 
Arasa, i amb el regidor de Gestió 
de Residus, Sebastià Castañe-
da, per fer una valoració sobre 
els primers mesos del servei de 
recollida de la fracció orgànica 
mitjançant el sistema porta a 
porta adaptat als establiments 
considerats grans generadors.

Faura va aplaudir la bona aco-
llida que els establiments del 
municipi han fet de la nova re-

collida, així com la gestió que 
se n’està fent des de l’Ajunta-
ment. Aquestes xifres tan po-
sitives han fet que la taxa d’es-
combraries dels establiments 
no s’hagi incrementat i, al ma-
teix temps, podrien suposar un 
estalvi en la facturació que farà 
el Consorci de Polítiques Am-
bientals de les Terres de l’Ebre 
(COPATE) a l’Ajuntament.

El servei de recollida de la frac-
ció orgànica el gestiona el Con-
sorci de Polítiques Ambientals 
de les Terres de l’Ebre i es va 

posar en marxa el mes de març 
de 2023. Per la seva part, la Re-
gidoria de Gestió de Residus 
n’ha estat fent seguiment des 
de l’aplicació del nou sistema.

L’Ampolla va ser un dels muni-
cipis del Baix Ebre capdavan-
ters en adherir-se a aquest nou 
model. Aquesta recollida es 
va sumar a la de residus por-
ta a porta de les fraccions pa-
per-cartó, vidre i envasos que 
l’Ajuntament ofereix a tots els 
establiments del municipi per 
facilitar el reciclatge.
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L’Ajuntament ha obert set 
expedients sancionadors 
a empreses i persones físi-

ques per fer mal ús dels punts de 
recollida de residus, no complir 
l’ordenança de reciclatge o abo-
car il·legalment materials conta-
minants, deixalles i voluminosos 
a la via pública quan s’haurien 
de dipositar a la deixalleria mu-
nicipal o ser reciclats per un ges-
tor de residus propi quan és una 
empresa qui els genera.

Durant els mesos d’estiu, el con-
sistori ha dut a terme una vigi-

lància intensiva dels punts de 
recollida de residus i de les illes 
d’escombraries del terme muni-
cipal, així com la gestió dels resi-
dus que fan els usuaris.

Fruit d’això s’han obert els set 
expedients, un d’ells considerat 
molt greu i que ha suposat una 

sanció de 6.000 euros. Entre 
tots els procediments oberts, les 
multes ascendeixen a gairebé 
15.000 euros.

En el cas dels restaurants que han 
estat sancionats per no reciclar 
correctament, abans de penalit-
zar-los se’ls va notificar a través 
d’una carta que no estaven reci-
clant correctament i s’establia un 
període de temps per modificar 
la situació. Passat aquest temps, 
s’ha procedit a sancionar-los, ja 
que continuaven sense tractar 
els residus adequadament.

L’Ajuntament obre set expedients 
sancionadors a empreses i 
ciutadans per abocaments 
indeguts i mala gestió dels residus

Coordinació entre la Policia 
Local de l’Ampolla i els Mossos 
d’Esquadra davant l’inici de la 
campanya de l’oliva

El regidor de Governació, 
José Luís Pitarque, el cap 
de la Policia Local de l’Am-

polla, Heder Fermin, i el cap de la 
comissaria de districte dels Mos-
sos d’Esquadra de l’Ametlla de 
Mar, Josep Baiges, es van reunir 
a principis del mes d’octubre per 
fer seguiment de la campanya 
que estan efectuant al camp per 
a la prevenció de furts de fruits.

Des de l’inici de la campanya al 
mes d’agost, tant la Policia Lo-

cal com els Mossos d’Esquadra 
estan portant a terme patrullat-
ges per les zones rurals del mu-
nicipi amb l’objectiu d’evitar la 
sostracció dels fruits, acció que 
està donant bons resultats.

Amb la campanya de recollida 
d’olives iniciada, els dos cossos 
policials han intensificat enca-
ra més els patrullatges per les 
zones de muntanya per evitar 
furts a causa de l’alt preu de l’oli-
va durant aquesta temporada.

Redacció

Redacció
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L’Ampolla, present a la fira 
‘Delta Birding Festival’

L’Ampolla ha estat present 
un any més a la fira es-
pecialitzada en ornitolo-

gia Delta Birding Festival, que 
enguany es va celebrar els 
dies 22, 23 i 24 de setembre.

A la inauguració de l’esdeve-
niment, que es va celebrar a 
Món Natura, hi va assistir Víc-
tor Colomines, regidor de Ter-
ritori i Medi Rural. L’Ampolla, 
per tercer any, hi va partici-
par amb un estand on es va 

Redacció

fer promoció de la nostra po-
blació com a destí ornitològic 
entre les persones assistents.

A més a més, el nostre mu-
nicipi hi va formar part acti-
vament, ja que quatre de les 
sortides ornitològiques més 
importants del certamen van 
tenir com a origen la nostra 
població. Van ser quatre sor-
tides en vaixell per observar 
les espècies marines del Del-
ta de l’Ebre.
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Què és la pèrdua de memòria  
i els seus símptomes?

Quan oblidem quelcom, lo 
més habitual no és que “per-
dem” un record en sí, sinó que 
el nostre cervell “no troba el 
camí” fins al record que es-
tem intentant buscar.

Alguns símptomes de pèrdua 
de memòria poden ser:

• Perdre objectes freqüentment.

• Tenir dificultat per trobar 
les paraules adequades.

• Realitzar les mateixes pre-
guntes en una conversa o 
explicar diversos cops la 
mateixa història.

• No recordar si hem fet algu-
na cosa, com per exemple, 
prendre un medicament.

• Desorientar-se o perdre’s 
en llocs coneguts.

• Confondre l’any o el dia de 
la setmana que estem.

• Tenir dificultats per recor-
dar cites o esdeveniments.

• Problemes per seguir ins-
truccions o prendre deci-
sions sense ajuda.

La pèrdua de memòria per 
edat i l’envelliment normal: 

Encara que els oblits i els 
trastorns de memòria no són 
exclusius de les persones 
grans, si és cert que en són 
la població més susceptible 
a aquest tipus de problemà-
tica. Amb l’edat, la capacitat 
d’aprenentatge i la qualitat 
de la memòria poden dete-
riorar-se encara que no hi 
hagi presència de cap pa-
tologia. No obstant, quan 
aquests problemes comen-
cen a ser més severs, podem 
estar parlant d’un Deteriora-
ment Cognitiu Lleu (DCL) o, si 
és més greu, de demència.

Oblit? Distracció? O inici de 
demència? Com detectar-ho
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ANNA FRANCH 
SALVADÓ 
RHS SAIAR  

l’Onada l’Ampolla

Què és la demència d’inici 
precoç?

O Alzheimer d’inici precoç és 
una malaltia neurodegene-
rativa que s’inicia abans dels 
65 anys o al voltant d’aques-
ta edat, presenten problemes 
d’atenció i de llenguatge. 
També se solen augmentar 
els símptomes psicològics i 
conductuals com l’agressi-
vitat, l’ansietat, l’apatia o la 
depressió, estats que sovint 
dificulten el seu diagnòstic.

Quina és la diferència entre 
demència i Alzheimer?

Si bé el terme demència és 
general, la malaltia d’Alzhei-
mer és específica del cervell 
i es caracteritza per causar 
símptomes de demència que 
empitjoren progressivament 
amb el temps. La pèrdua de 
memòria causada per la ma-
laltia d’Alzheimer és causada 
per unes proteïnes anomena-
des beta-amiloide que s’acu-
mulen a les neurones formant 
plaques senils, fins que les 
acaben inutilitzant.

Com actuar si un familiar pre-
senta pèrdues de memòria?

És bastant habitual que les 
persones amb problemes de 
memòria no siguin consci-
ents dels seus propis proble-
mes, per això solen ser de-
tectats inicialment pels seus 
familiars 

Quan aquests oblits es re-
peteixen en el temps o em-
pitjoren és el moment de vi-
sitar un especialista. No és 
estrany que la persona es 
mostri reticent a rebre aju-
da, ja que molts cops no són 
conscients que tenen un pro-
blema. Per aquest motiu, s’ha 
d’abordar el tema amb tacte 
i molta paciència. Un cop el 
professional ha realitzat un 
diagnòstic s’ha de seguir les 
seves instruccions i consells. 
També és important valorar si 
el/la principal cuidador/a ne-
cessita ajuda i/o suport per 
part d’altres familiars o pro-
fessionals, ja que l’art de cui-
dar al proïsme necessita mol-
ta fortalesa física i mental per 
part del cuidador/a.

Recordar-vos que al centre 
SAIAR l'Onada l'Ampolla tro-
bareu un equip de professi-
onals que us podem orientar, 
aconsellar i/o ajudar davant 
qualsevol dubte que se us pre-
senti. Poseu-vos en contacte 
amb nosaltres per telèfon o al 
centre directament. 

És bastant 
habitual 
que les 
persones amb 
problemes 
de memòria 
no siguin 
conscients 
dels seus 
propis 
problemes, 
per això solen 
ser detectats 
inicialment 
pels seus 
familiars.”

Quan 
aquests oblits 
es repeteixen
en el temps o 
empitjoren
és el moment 
de visitar
un 
especialista.”
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100 dies
Paco Luis Alumbreros Pantoja 
President del Club de Jubilats de l'Ampolla

El proppassat 6 d’agost es 
van complir 100 dies de 
la nova Junta del Club de 

Jubilats. Una data que s’empra 
per revisar la tasca acompler-
ta, objectius assolits i per rea-
litzar. Creiem que és el moment 
idoni per donar-se a conèixer i 
veure resultats.

Bé, en aquest sentit basarem 
el nostre escrit, comentant fets 
passats.

El 28 d’abril va haver-hi una re-
unió de la Junta de l’Associació 
de Pensionistes de l’Ampolla, en 

la qual es van donar de baixa i 
renunciar voluntàriament dels 
seus càrrecs el president i el 
secretari de l’entitat, que con-
tinuaven com a vocals dins la 
mateixa Junta. Van prendre el 
relleu dos membres de la Junta, 
Paco Luis i Monique, president i 
secretària respectivament.

A partir d’aquí, s’han fixat els 
objectius de recuperar l’asso-
ciació en tots els àmbits: acti-
vitats, socis, ball, etc.

Només podem dir que, en 
aquests 100 dies, la vida al Ca-

sal dels Jubilats ha estat una 
millora contínua.

Quant a les excursions, podem 
dir que n’hi ha hagut de tot. Es 
va programar una excursió per 
veure els pavellons de l’Hospi-
tal de Sant Pau, però no es va 
poder realitzar per manca de 
gent. Per contra, s’ha fet una 
excursió de dos dies a Andor-
ra per veure l’espectacle FES-
TA del Circ du Soleil, i ha estat 
un èxit. Com cada any, s’han 
fet dues sortides a les muscle-
res (juliol i agost). Tot ha anat 
molt bé.
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Referent a l’estat de socis, hem de 
dir que sentim molt la pèrdua del 
nostre ben estimat Ferran Casa-
nova, que ha estat president re-
centment, i la sòcia Cèlia Gallimó, 
apreciada en el club. Unes poques 
baixes i, últimament, hi ha hagut 
un augment d’altes de socis.

Cada diumenge s’ha fet el ball, 
inclosos els diumenges de festes 
en juny, excepte el diumenge del 
Carme en juliol. La gran sala, a 
part del ball, s’utilitza per a diver-
ses activitats (ioga, teràpia d’es-
quena, ball en línia, bingo...), i es-
perem fer-ne altres més.

S’ha de remarcar el dia 20 de 
juny, que hi va haver el dinar de 
germanor, on es van aplegar unes 
dues-centes persones, i allí ma-
teix es van donar 5 plaques als 
socis que durant l’any havien fet 
90 anys.

L’entitat la fem nosaltres. No l’hem 
de deixar morir, ben al contrari, 
hem de captar nous socis i parti-
cipar, dins del possible, en les ac-
tivitats que es facin.
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El CGR l'Ampolla organitza 
el Campus de Gimnàstica 
Rítmica 2023

El passat mes de juliol, el 
CGR l’Ampolla va orga-
nitzar, com és costum els 

darrers anys, un Campus de 
Gimnàstica Rítmica a les ins-
tal·lacions del pavelló polies-
portiu Jordi Pitarque. Aques-
ta iniciativa va sorgir per 
respondre a les demandes 
d’algunes famílies i per oferir 
aquesta activitat tant a prac-
ticants habituals d’aquest 
esport com a aquells que de-
sitgen iniciar-se en aquesta 
disciplina esportiva.

Organitzat per setmanes i 
dirigit per les entrenadores 
Carla Molina i Ariadna Sànc-
hez, el campus va aconseguir 
omplir totes les seves places, 
amb un total de 25 inscripci-
ons setmanals. Això no només 
confirma la bona acceptació 
d’aquesta activitat durant el 
mes de juliol, sinó que també 
reflecteix el seu atractiu tant 
per a membres del club com 
per a estiuejants allotjats a 
l’Ampolla o en les seves pro-
ximitats durant les vacances 
d’estiu.

El campus va oferir a les gim-
nastes l’oportunitat d’ex-
perimentar i perfeccionar 
diverses habilitats. Entre les 
activitats, es van incloure 
acrobàcies, dansa, zumba, 
tècniques d’aparell (pilota, 
maces, cèrcol, corda i cinta), 
exercicis de flexibilitat, jocs 
de psicomotricitat, coreogra-
fies, així com tallers de manu-
alitats, d’hàbits alimentaris 
saludables, de maquillatge i 

Club Gimnàstica Rítmica l’Ampolla
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perruqueria. També es van 
organitzar sortides a la platja, 
gimcanes, i una àmplia vari-
etat d’activitats lúdiques. To-
tes aquestes propostes tenien 
l’objectiu de permetre a les 
participants gaudir de l’es-
port d’una manera diverti-
da, a més de fomentar valors 
com el respecte, l’empatia, la 
solidaritat i la inclusió.

Amb entusiasme, esperem 
poder repetir aquesta ofer-
ta l’estiu vinent i continuar 
oferint noves experiències a 
totes aquelles persones que 
desitgin participar. Us hi es-
perem amb els braços oberts!
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L’Institut de Camarles 
acull durant cinc dies 
professorat i alumnat del 
projecte ‘Erasmus+ KA122 
B.R.I.D.GE the Gap’ 
Olga Bertomeu Forés
Coordinadora Erasmus de l'Institut de Camarles

De l’1 al 6 d’octubre, el nostre Institut va 
acollir alumnes i professors integrants del 
projecte Erasmus+ KA122 B.R.I.D.GE the 

Gap del qual formem part des del curs passat. 
Els països que ens van visitar són Alemanya, 
Grècia, Itàlia i República Txeca. Les sigles del 
nom del projecte volen dir Building Respectful 
Inclusive Dauntless Generations, és a dir, Cons-
truint generacions respectuoses, inclusives i 
decidides. The Gap és el buit que hem d’em-
plenar construint ponts entre les noves genera-
cions i les velles, entre els joves i els nous reptes 
als quals s’enfronten i que sense els valors ne-
cessaris no podran aconseguir. Per tant, en el 
nostre projecte, s’ha tractat els temes de la di-

versitat de gènere, immigració i racisme, quali-
tat d’educació i ara bullying. A l’institut, durant 
tota la setmana, s’han dut a terme tallers per 
tal d’aprofundir en el bullying i aportar noves 
maneres d’afrontar entre tots aquest problema 
present en la societat d’avui en dia, agreujat 
sobretot pel ciberassetjament. Es va convidar 
una experta en bullying, Ioana Gkika, de l’asso-
ciació The Smile of the Child de Grècia, i va fer 
tallers tant per als alumnes de 3r, 4t i 1r de BAT 
com per als professors. També vam contractar 
la companyia de teatre Artixoc que també van 
fer tallers per als alumnes, escenificant diverses 
situacions on el bullying estava present. A més 
a més, vam oferir un taller de Mindfulness, de 
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samarretes, d’històries curtes de casos reals de 
gent normal i de famosos, i vam gravar un rap i 
videoclip fet pels alumnes. 

El treball a l’institut el vam complementar 
amb la visita a Món Natura i Delta i un dia a 
Tarraco.

El dijous vam presentar els resultats finals i es 
va fer l’entrega de diplomes, amb la presència 
de la regidora d’ensenyament de Camarles, 
Laia Bertomeu, i es va obsequiar a tots amb 
uns detalls gràcies a la col·laboració dels tres 
ajuntaments adscrits al nostre centre: Camar-
les, l’Ampolla i l’Aldea. 

Al vespre vam fer la festa de comiat als nos-
tres convidats al centre cívic de l’Ampolla on 
totes les famílies que van acollir van preparar 
menjar i beure per a tots. 

Tots van marxar divendres molt contents i 
agraïts per la nostra organització, hospitalitat 
i generositat. 

Només ens queda agrair a tots la vostra col-
laboració. En primer lloc, a les famílies que 
vau acollir als alumnes estrangers, ja que sen-
se vosaltres res de tot això no seria possible. 
En segon lloc, als tres ajuntaments pels regals, 
informació i cessió d’espais. I en tercer lloc, al 
Consell Comarcal per col·laborar portant als 
alumnes estrangers de forma gratuïta a l’ins-
titut amb els autobusos que transporten als 
alumnes del nostre centre. 

Ara, la pròxima i última estada serà a la Re-
pública Txeca, on anirem amb alumnes de 
4t d’ESO del nostre centre i on es tractarà el 
tema de la Salut Mental.

Aquest any acabarem aquest projecte, però 
com a centre acreditat, ja hem iniciat els pro-
pers projectes d’estades d’alumnes de llarga 
durada, on alguns dels nostres alumnes es-
taran en un centre estranger durant un mes i 
nosaltres rebrem alumnes de fora també. Un 
expert en projectes visitarà el nostre centre el 
mes de desembre, i job shadowing, formació 
del nostre professorat en diversos temes com 
STEM, projectes, digitalització… 

Esperem encoratjar als nostres alumnes a par-
ticipar en aquests projectes per tal de fomen-
tar la internacionalització del nostre centre i 
dotar-los de les eines necessàries per afrontar 
els reptes del seu futur.
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Una setantena de 
participants, en la 19a edició 
del Concurs de Castells  
i Escultures de Sorra
Redacció

Gairebé 70 participants, entre infants i 
adults, es van presentar a la 19a edició del 
Concurs de Castells i Escultures de Sorra 

que cada any organitza la Regidoria de Cultura. 
Enguany, es va celebrar el 9 d’agost. Com a no-
vetat, aquest estiu el certamen va tenir lloc a la 
platja de les Avellanes. 

El concurs, com cada any, constava de quatre 
categories. En la categoria A —de 3 a 5 anys—, 
el primer premi se’l va emportar Edda March; 
el segon, Àlex Subirats; i el tercer, Adrià Ejar-

que. Pel que fa a la categoria B —de 6 a 9 
anys—, el primer premi va ser per a Matheo 
Pelló; el segon, per a Pol Giménez; i el tercer, 
per a Núria Mateo i Lehbib, que també s’hi 
van presentar conjuntament. 

En la categoria C —de 10 a 14 anys—, el primer 
premi el va guanyar Pol Calvo; el segon, Clàudia 
Sánchez; i el tercer, Daniela Estevez. Finalment, 
en la categoria D —de més de 15 anys—, el primer 
premi se’l va emportar Carlos Vicent; el segon, 
Marc Coma; i el tercer, per a Josep Maria Santiago.
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La Nit Màgica transforma 
la façana marítima amb un 
escenari d’il·lusió i fantasia

La Nit Màgica va tornar a omplir d’il·lusió i 
fantasia la façana marítima de l’Ampolla. 
Al llarg de la nit del 5 d’agost, les persones 

assistents van delectar-se amb espectacles 
de diverses disciplines com la dansa, les acro-
bàcies, el circ de carrer o el foc.

Aquesta cita en el calendari de l’estiu va con-
vertir l’Ampolla en un escenari ple de música 
i màgia. Els centenars de persones que van 
passejar pel port pesquer i per l’avinguda 
marítima Ramon Pous van gaudir de les actu-
acions fins ben entrada la matinada.

Redacció
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L’Ampolla commemora la 
Diada Nacional de Catalunya 
amb una conferència sobre 
els reptes de l’educació i dos 
concerts
Redacció
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L’Ampolla va commemorar 
la Diada Nacional de Ca-
talunya a la plaça Manel 

Ferré amb la conferència Els 
reptes de l’educació al segle 
XXI, que va anar a càrrec de 
Sefa Llaberia, mestra i exdirec-
tora de l’Escola Mediterrani. 

La benvinguda la va donar 
l’alcalde Francesc Arasa i la 
regidora de Cultura, Gemma 
Caballé, va ser l’encarregada 
de presentar la conferenciant 
convidada.

Tot seguit, la Cobla Ciutat 
d’Amposta va tocar diverses 
peces de cançons tradicio-
nals catalanes i algunes per-
sones assistents es van ani-
mar a ballar sardanes al bell 
mig de la plaça. La comme-
moració va cloure amb la his-
sada de la Senyera i el Cant 
d’Els Segadors.

En el marc dels actes de la Di-
ada Nacional de Catalunya, la 
Coral Enharmonia de l’Ampolla 
i la Coral Veus dels Alfacs van 
oferir el 9 de setembre un con-
cert sota la direcció de Tomàs 
Simón.
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Èxit de participació en la XXII 
Festa de la Sega amb gairebé 1.700 
degustacions d’arròs repartides

La XXII Festa de la Sega bateix el rècord 
d’assistència. L’edició celebrada el 24 de 
setembre va superar el nombre de visitants 

de l’edició de l’any passat. 

Al llarg del matí, es van repartir gairebé 1.700 
degustacions de diversos tipus d’arròs, des de 
paella, passant per baldana d’arròs, així com ar-
ròs negre, entre altres opcions. A més, també es 
van poder tastar postres i productes dolços ela-
borats amb aquest cereal. 

Redacció



La festa va estar amenitzada per les rondalles 
típiques del Delta amb Guardet Lo Cantador i la 
Rondalla Suc d’Anguila.

Del 22 de setembre al 15 d’octubre, tretze restau-
rants del municipi es van sumar a les XXIV Jorna-
des Gastronòmiques de l’Arròs. Els restauradors i 
restauradores van dissenyar diverses propostes cu-
linàries amb arròs, així com amb marisc i productes 
propis de la zona: tàrtar de salmó amb chips d’arròs 
negre; arròs negre amb tinta de sipionets; una ver-
sió especial d’arròs amb llet i gelat de safrà d’Horta; 
arròs amb gamba blanca i bolets de temporada; i 
arròs d’anguila i faves. Tots els menús van ser mari-
dats amb vins de la DO Terra Alta.
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ESCOLLIR EL CAMÍ
Ja de ben petits, l’ésser humà té la res-
ponsabilitat d’escollir la direcció dels 
seus passos, cada etapa amb la seva 
complexitat, i adaptada al grau de 
maduresa que es té en cada moment.

A mesura que et fas gran, aquestes 
decisions marquen de forma més di-
recta, quin serà el futur més immedi-
at, i arribarà un punt, en què hi haurà 
camins que ja no tindran retorn, i se 
n’ha de ser conscient abans de fer el 
primer pas per a emprendre’l.

Valorar els avantatges i inconvenients 
de cada possibilitat, serà de gran aju-
da per a intentar no errar la decisió.

Ara ens trobem en un d’aquest mo-
ment on hem d’escollir camí, i per a 
fer-ho, cal escoltar la gent que t’en-
volta, mirar les necessitats i fer-ne va-
loracions. Per una part, tenim el camí, 
crec que el fàcil, de crear un món vir-
tual a les xarxes socials paral·lel a la 
realitat. El meu avi em solia dir: “Del 
que escoltis, no et creguis res; i del 
que vegis, la meitat”. Doncs imagineu 
de tot allò que surt pel món virtual, 
poca cosa ens podem creure.

Per l’altra banda, el camí real, de la 
paraula, el dels fets, on l’acció no pas-
sa a un núvol cibernètic, sinó, que 

passa al carrer, on les persones del 
teu voltant tenen noms i cognoms, i 
no avatars i perfils idealitzats.

La gent del nostre entorn ens diu que 
no, que no ho fessin, que nosaltres tenim 
unes responsabilitats que estan per so-
bre d’entrar a qualsevol joc mediàtic. Sí, 
Joc Mediàtic. Ho heu llegit bé.. 

Doncs, dit tot això, us anunciem que 
NO, no agafarem el camí de la con-
frontació,( que per alguns/es en serà 
el pa dels 4 anys vinents ); NO, no en-
trarem a discutir res a les Xarxes So-
cials que provoqui malestar, el nostre 
terreny “de joc”, és a les institucions on 
la serietat i la solemnitat és màxima; i 
NO, no entrarem al joc de la demagò-
gia, del victimisme i de “pobret de mi”.

Un cop tenim clar quin camí volem, 
toca passar a l’acció, i refermar la fei-
na que portem feta. L’Ampolla ni la 
seva gent es mereix aquesta discòr-
dia per les xarxes socials, ni al carrer. 
No es mereix que la gent sortida de les 
urnes, dediqui temps (millor dit, perdi 
temps) a crear una imatge virtual, i 
que al moment de la veritat, en els or-
ganismes oficials, on realment s’ha de 
treballar, no hi estiguin presents.

Nosaltres no serem els que prendrem 
possessions a càrrecs públics, per a 
que pocs mesos després, marxar-ne 
sense pena ni glòria; ni ens posarem 

a cantar a ple pulmó i de cop i volta, 
desaparèixer com el fum… tot al con-
trari, estem aquí i tenim la responsa-
bilitat de tirar endavant projectes que 
seran molt beneficiosos per a moltís-
sima gent. Projectes de noves infraes-
tructures, projectes socials, projectes 
ambientals, projectes als quals, òb-
viament, si ha de dedicar temps, re-
cursos i posar-se al carrer a treballar 
el dia a dia. El camí que hem escollit 
no ens permet desaprofitar el temps 
ni en baralles de pati, ni en discur-
sos que semblen trets d’un programa 
d’intel·ligència artificial.

Per acabar: Nosaltres som Sumem 
Per l’Ampolla, no ens trobareu donant 
solucions ni al Facebook, ni a Insta-
gram, ni contant els “m'agrades”, ni 
donant classes magistrals en textos 
dignes d’un tal Chat GPT... ens troba-
reu al carrer, a l’Ajuntament, als actes 
organitzats per les nostres associa-
cions, recolzant el teixit empresarial 
del poble, comprant i consumint al 
comerç local, en fi, ens trobareu allí 
on som necessaris, i on la gent ens ha 
posat, al vostre servei en el món real.

MERITXELL FAIGES 
ALBIOL
portaveu del Grup 
Municipal Junts per 
l’Ampolla

L'opinió dels grups polítics

ESTIMAT POBLE DE 
L’AMPOLLA,
Els primers mesos treballant per Millo-
rar el nostre poble, estan sent més que 
gratificants per al nostre grup, i cada 
cop ens sentim més motivats i contents 
per continuar aportant propostes, ide-
es i millores per al nostre poble.

En el primer ple ordinari, el 14 de se-
tembre, vam presentar tres mocions, 
és a dir, tres propostes amb peu i forma 
per a què el nostre Ajuntament podes 
portar a votació amb totes les seves 
formacions polítiques i aplicar-les per 
fer de l’Ampolla un poble millor.

La primera que vam presentar, va ser la 
creació d’una Taula Social: un espai de 
reunió, diàleg, d’intercanvi de coneixe-
ments i aportació d’accions i solucions so-
bre les problemàtiques i els reptes socials 
que afecten el municipi de l’Ampolla. Una 
taula basada en el treball professional i 
multidisciplinari: amb polítics, treballa-
dors socials, sanitaris, policies, entitats 
socials i sector privat per treballar temes 

com l’Envelliment i Soledat, Garantia Ali-
mentària i Energètica, Igualtat de Gènere 
i Garanties Familiars tot un salt de quali-
tat en matèria de polítiques socials sense 
cap cost econòmic addicional.

La segona va ser la creació d’una Co-
missió de Seguiment: un espai i òrgan 
d’estudi, d’informe i de consulta sobre 
aquells assumptes que afectin el poble, 
no remunerat.

Els regidors podrien fer preguntes per 
aclarir informació que reben des de 
govern o tècnics, tot garantint transpa-
rència i pluralitat democràtica. Tots els 
regidors i regidores tindrien dret a par-
ticipar en les comissions, en represen-
tació del seu grup polític, per agilitzar 
informació i accions que treballin per al 
poble, més enllà d’un ple cada tres me-
sos, on amb prou feines pots treballar.

I la tercera va ser per garantir la pluralitat i 
la despolitització dels mitjans municipals.

La creació d’un Reglament Regulador 
dels mitjans de comunicació locals, ac-
tualment inexistent. Aquesta moció no 

es basava en propostes polítiques, sinó 
en el compliment de la Llei Municipal i 
de Règim Local de Catalunya, d’obli-
gat compliment per tots els municipis. 
I que, per tant, no hagués hagut de ser 
ni punt de debat ni de votació, perquè 
l’obligatorietat és la de respectar la 
llei esmentada (article 170.2 del decret 
2/2003 de 28 d’abril) i tenir aquest Re-
glament Regulador en funcionament. 
La proposta es va presentar per cor-
dialitat i amabilitat política, ja que la 
finalitat és el compliment de la llei, i 
evitar justament el que denunciem que 
va passar en el darrer número de la 
Marinada, on per decisió unilateral de 
l’alcaldia, se’ns va modificar un article 
vulnerant fermament el dret a la lliber-
tat d’expressió, sense cap explicació.

També tenim a la cua de les mocions, 
que es votarà en el pròxim ple, una mo-
ció per controlar la despesa, una pro-
blemàtica present que afecta econò-
micament els comptes de l’Ajuntament, 
que continuen sent bons, però es veuen 
en declivi a causa del desgavell de la 
contractació menor, entre altres coses.
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En el ple del 14 de setembre, vam presentar 
precs com: quin pla es té per la protecció i 
recuperació de l’Arenal, i per la reparació 
del passeig. I també si es té en compte el 
talús de Cap Roig, ja que ens trobem en el 
mateix problema que fa 15 anys a l’Arenal 
i no hem d’esperar en actuar. En matèria 
de seguretat, vam presentar l’estat en el 
qual es troben els arbres de l’Avinguda 
Sant Joan, que es troben podrits, i cauen 
posant en greu perill les persones. Tam-
bé vam proposar accions per treballar la 
problemàtica dels robatoris de garrofes i 
olives, i protegir la pagesia. Vam suggerir 
una campanya cívica per lluitar contra 
l’incivisme que estem patint. En altres 
matèries, vam demanar la valoració que 
s’ha fet o es fa de la neteja dels nostres 
carrers, perquè detectem en les nostres 
valoracions greus mancances, a tot el po-
ble, urbanitzacions i disseminats. I si som 
coneixedors de la plaga de rates que te-
nim al passeig de marítim de fusta, ja que 
s’ha de treballar per la salubritat i la imat-
ge del nostre poble.

Durant tot l’estiu hem intentat estar 
amb comunicació amb algunes regi-

dories, que s’han mostrat receptives a 
escoltar les propostes i les incidències 
que els hem presentat en matèria d’es-
combraries i platges, demostrant que 
entre tots podem ajudar.

Millorem, vam detectar que era impor-
tant comunicar oficialment les obres de 
Ports de la Generalitat amb molta més 
antelació, ho vam fer saber a la pobla-
ció i vam mostrar el projecte a aquells 
implicats que dubtosos, desconeixien 
el projecte i ens ho van demanar

I per acabar, en el ple extraordinari de 
l’octubre, ens hem oposat a la pujada 
de l’IBI i taxa d’escombraries. En matè-
ria de brossa, vam presentar propostes 
que en poden reduir els costos de re-
collida, ho treballarem. En l’IBI, un 25% 
servirà per incrementar els salaris dels 
membres de l’equip de govern, que no 
critiquem si es justifica, però demanem 
transparència. Un altre no menys del 
25%, anirà destinat a recuperar aquella 
bonificació que s’aplica als que instal-
len plaques solars (30%), bonificació a la 
qual tampoc ens oposem, però per mala 

gestió i planificació, el que no podem 
pretendre, és que mentre els rics i se-
gones residències paguen molt menys, 
atornillem a la gent humil de l’Ampolla 
per compensar-ho. Un increment que 
no arribarà a donar serveis al poble, i 
servirà per pagar salaris i bonificacions.

Millorem som un grup de persones que 
estimem el poble, i tota la seva gent, 
i continuarem insistint amb fermesa 
i convenciment que tard o d’hora el 
govern veurà que nosaltres proposem 
alternatives positives per a l’Ampolla, i 
si ens volen tenir al camí de la construc-
ció d’un futur millor, ens hi tindran.

Aquest article el signa l’equip de Millorem 
l’Ampolla, tot i que l’apartat sigui de por-
taveus i veiem “obligats” a signar-lo de 
manera nominal, sense reglament vigent.

JOSEP  
FABRA CURTO 
portaveu del Grup 
Municipal d’ERC

GESTIÓ SOMNIS I 
REALITATS
Es tradicional que als 100 dies de 
govern és faci un primer balanç de 
com s’estan desenvolupant les coses. 
Qualsevol balanç ha de constar de 
fets palpables, projectes en marxa i 
valors que guien l’acció.

FETS: 

Des de la Regidoria de Infraestruc-
tures del Litoral i Gestió de Residus, 
hem dut a terme l’intens treball que 
tots heu pogut comprovar per man-
tenir impecable el nostre principal 
recurs turístic. Ho hem fet en estreta 
col·laboració amb la concessionària, 
controlant rigorosament la despesa i, 
vull destacar-ho, estant sempre pen-
dents dels suggeriments dels usuaris. 
Tots junts hem pogut fer una gran tas-
ca i superar amb nota proves tan du-
res com la darrera llevantada. També 
hem visitat amb un enginyer les plat-
ges de la zona nord del litoral de l’Am-
polla per a la possibilitat de fer viables 
diferents millores i que puguin ser fi-
nançades pels Fons Next Generation.

Des de la nostra regidoria, hem po-
sat en marxa el servei de recollida 
porta a porta de la fracció orgànica 
als restaurants. El desplegament ha 
estat un èxit, gràcies a la seriositat 
amb què l’hem emprès i, sobretot, a 
la complicitat dels mateixos professi-
onals, conscients de l’important estal-
vi econòmic que suposarà. D’entrada, 

enguany s’ha evitat pujar-los la taxa 
de recollida d’escombraries.

Tanmateix, vam tenir una visita a 
l’abocador de Mas de Barberans amb 
el COPATE, que va causar sorpresa 
per la excepcionalitat de la petició, on 
intentarem aclarir una sèrie de dub-
tes, com per exemple, què fan amb la 
recollida orgànica i altres qüestions.

Finalment, hem dissenyat i posat en 
funcionament la pionera, al nostre 
municipi, Regidoria d’Atenció a les 
Persones. Des del dia 14 d’octubre, 
tots els dissabtes de 10 a 12:30 del 
matí, a l’oficina de la regidora Cristi-
na Belles, que està ubicada al centre 
d’entitats, s’encarregarà personal-
ment d’atendre i orientar les deman-
des ciutadanes en tots els àmbits per 
tal que les complicacions burocràti-
ques no obstaculitzin l’exercici dels 
drets ciutadans.

PROJECTES:

En efecte, amb el vistiplau de l’alcal-
de, que ens ha donat mans lliures en 
aquest tema, i la col·laboració inesti-
mable del responsable de costes, Toni 
España, així com les gestions dutes a 
terme pel senador Manel de la Vega, 
els regidors de l’Ampolla som totes i 
tots - des del PSC, vam concertar per 
al passat 19 d’octubre a la seu del Mi-
nisterio para la Transición Ecológica 
y el Reto Demográfico a Madrid, una 
reunió de treball per tal d’activar les 
inversions que podrien fer possible el 

somni de la recuperació i preservació 
de tot el front marítim sud de l’Ampo-
lla. En el moment de llegir aquestes 
línies, segur que ja coneixeu els resul-
tats d’aquesta reunió.

El passat mes de maig, vam plantejar 
el nostre somni i el nostre compromís 
amb la recuperació de l’Arenal. Està-
vem convençuts d’aconseguir-ho. El 
que mai hauríem pensat és la celeri-
tat i magnitud amb què s’està dibui-
xant aquesta possible recuperació. 
Afrontem el repte amb il·lusió, pen-
sant que de vegades els somnis es 
compleixen.

VALORS:

Finalment, una reflexió adreçada a 
tothom, si bé és cert que més a uns 
que a altres. Des de l’Ampolla, som to-
tes i tots - PSC, sempre hem defensat 
que tothom té dret a participar en el 
debat polític, faltaria més, i que qui ho 
fa vol, per definició, aportar en posi-
tiu. Ara bé, el debat s’ha de fer des del 
respecte i buscant punts de trobada. 
Qui perd el respecte perd la raó. Cal 
ser constructius. Des d’aquí, aprofito 
per fer una crida a seguir el camí de 
la serenor i l’acord. És el millor per a 
totes i tots i, sobretot, per a l’Ampolla.

SEBASTIÀ 
CASTAÑEDA 
RAMOS 
Portaveu del Grup 
Municipal del PSC
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MIREIA CURTO PERELLÓ 
periodista

Paco Luís Alumbreros Pan-
toja és des del 28 d’abril 
d’aquest any el president 
del Club de Jubilats de 
l’Ampolla, càrrec que ha 
acceptat amb il·lusió i amb 
un projecte al cap que vol 
engegar per crear cohesió 
entre la gent gran del nos-
tre municipi. Llicenciat en 
Psicologia per la Universi-
tat de Barcelona i mestre 
d’escola per oposicions en 
Geografia i Història, es va 
dedicar durant trenta-sis 
anys a dues de les seves 
principals passions: l’ense-
nyament i la música. Al llarg 
dels seus dinou anys com a 
mestre de música ha pas-
sat per les escoles Carles III 
de la Ràpita, Mediterrani de 
l’Ampolla, l’Institut-Escola 
el Perelló, i Soriano-Monta-
gut d’Amposta.

A l’Ampolla va arribar al 
2001 per ser mestre de 
música a l’Escola Mediter-
rani on va estar sis anys. 
Va ser el fundador de la 
Coral infantil Dolces Veus, 
la primera coral de nens 
i nenes que hi ha hagut a 
l’Ampolla, i també va con-
tinuar amb la labor que va 
deixar Amparo Llaó, diri-
gint durant sis anys la coral 
que portava el seu nom.

Toca el piano, la flauta de 
bec i l’harmònica, però 
l’instrument que més do-
mina i que més li agrada 
és la guitarra, la qual va 
aprendre a tocar de ma-
nera autodidàctica, adap-
tant els coneixements del 
piano a aquest altre ins-
trument de corda.

“Voldria que el 
Casal de Jubilats 

de l’Ampolla es 
convertís en un 
local social, un 
punt de reunió 
i de trobada de 

la gent gran del 
nostre poble”

Des del 28 d’abril de 
2023 és president 
del Club de Jubilats 
de l’Ampolla, càrrec 
que ha acceptat 
amb il·lusió i amb 
un projecte al cap 
que vol engegar per 
crear cohesió entre 
la gent gran del 
nostre municipi.”
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 – Quina és la quota per ser 
soci del club?

Per entrar com a soci, com a 
la majoria d’entitats, s’ha de 
pagar una entrada, la nostra 
és de 15 euros. Després, hi ha 
la quota anual i és de 15 euros, 
el que resultaria poc més d’un 
euro al mes.

 – Actualment, a part del 
president, qui més forma 
part de la Junta Directiva 
del Club de Pensionistes de 
l’Ampolla?

La junta està formada per Mo-
nique Agaraté com a secretà-
ria, Juan Curto com a tresorer, 
Giorgio Spezia com a compta-
ble, i Teresa Colomines, Josefa 
Garcia i Pepita Curto com a 
vocals.

 – Quines noves iniciatives has 
impulsat o estàs treballant 
per posar en marxa des que 
ets president del club?

Soc novençà, com totes les 
persones que s’inicien en un 
càrrec o en una feina segura-
ment que he comès o cometré 
algun error, però com bé diu la 
dita “dels errors s’aprèn”. Hem 
de tenir en compte que el nos-
tre club, per la vida, és una de 
les entitats que més altes i bai-
xes té durant l’any. En aquest 

 – Des de 2000 fins al 2006 
vas ser director de la Coral 
Amparo Llaó, quins eren 
els moments de l’any que 
esperàveu amb més il·lusió?

Hi ha dos moments que recor-
do que tots els components de 
la Coral Amparo Llaó esperà-
vem amb més ànsies. Un era el 
concert d’havaneres que oferí-
em cada estiu al port pesquer. 
Tanco els ulls i encara ens veig 
tots vestits amb les samarretes 
blanques amb ratlles de color 
blau marí, acompanyats de 
Jorge Martínez i Andreu Palo-
mo a les guitarres, i Bibiana a 
l’acordió, envoltats de la brisa 
del mar, de les barques de pes-
ca i del caliu dels veïns i veïnes 
de l’Ampolla que ens acompa-
nyaven en aquestes nits tan 
especials.

L’altra cita, o millor dit cites, 
que recordo amb molta estima 
eren les trobades per menjar a 
casa nostra que fèiem un cop 
per trimestre, on compartíem 
riures, germanor i un bon àpat.

 – Fundador de la primera 
coral infantil de l’Ampolla, 
la Coral Dolces Veus. Quin 
record guardes d’aquesta 
altra etapa?

Tot i que vaig estudiar Psico-
logia, la meva passió sempre 
ha estat l’educació, la música 
i l’esport. Fruit d’això va sor-
gir la meva professió com a 
mestre de música. Quan vaig 
arribar a l’Escola Mediterrani 
de l’Ampolla vaig veure que 
no hi havia cap coral de nens i 
nenes i vaig pensar fundar-ne 
una. Era una gran oportuni-
tat per transmetre la música 
als més petits del poble i, al 
mateix temps, ensenyar-los 
aquest art. Passàvem molt bo-
nes estones assajant, aprenent 
cançons per als concerts que 
després fèiem i, sobretot, estu-
diant música. 

Guardo molt bons records, i es-
pero que els seus membres, que 
ja són persones adultes, també. 
M’omple de goig creuar-me’ls 

pel carrer, tants anys després, i 
que encara em saludin. 

 – Com vas decidir ser 
president del Club de 
Jubilats de l’Ampolla?

A diferència de la majoria dels 
càrrecs d’entitats o associaci-
ons, jo no m’hi vaig presentar, 
m’hi van presentar. El 14 de ge-
ner de 2023 ens van proposar 
a la meva esposa, Monique, i a 
mi formar part de la Junta Di-
rectiva del Club de Jubilats de 
l’Ampolla. Tres mesos després, 
el 28 d’abril, ja vam prendre 
possessió dels actuals càrrecs: 
jo com a president i Monique 
com a secretària. 

Quan vam entrar com a vocals 
de la junta directiva, Ferran Ca-
sanova i Valentí Macipe, presi-
dent i secretari en aquell mo-
ment respectivament, ja tenien 
al cap la idea de deixar voluntà-
riament els càrrecs que ocupa-
ven i que aquells tres mesos tres 
mesos fossin com una mena de 
formació i traspàs, perquè no-
saltres assumíssim les regnes 
de l’entitat. Vull aprofitar per 
donar-los-hi les gràcies per 
haver confiat en nosaltres, en 
especial a Ferran, el meu ante-
cessor, que poc temps després 
de fer aquest pas, ens va deixar.
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moment som 230 socis. Aquest 
número tan elevat ens dona 
força per impulsar noves idees.

Un dels projectes que tenim 
entre mans és adquirir una 
nova taula de billar. Ara tenim 
una que va donar desinteres-
sadament a l’entitat Salvador 
Serrano Gumara. Ara bé, ens 
trobem amb el problema que 
de les tres mides reglamentà-
ries que existeixen d’aquestes 
taules, aquesta correspon a la 
mida més petita i això és un in-
convenient per tirar endavant 
la idea d’organitzar tornejos 
de billar. Hi ha uns quants socis 
que són uns grans aficionats a 
aquest esport i molt bons juga-
dors. És una iniciativa que vol-
dríem que prengués forma.

Una altra proposició que ens 
hem plantejat és que el centre 
del Casal de Jubilats de l’Am-
polla es converteixi en un local 
social, un punt de reunió i tro-
bada de la gent gran del nos-
tre poble. Ara, hi ha persones 
que es reuneixen cada tarda, 
de dilluns a divendres, per ju-
gar al bingo, però volem anar 
més enllà.

Així mateix, estem duent a 
terme un curset de sardanes 
amb una trentena de persones 
apuntades, sessions terapèu-
tiques d’exercicis per millorar 
l’esquena i classes de ioga.

A més a més, una de les sòcies 
del club és metgessa retirada i 
s’ha ofert a realitzar xerrades 
sobre prevenció i detecció de 
malalties, dietes saludables, 
salut i benestar, consells per a 
persones cuidadores de gent 
gran... Temes interessants per 
al nostre col·lectiu que creiem 
que podran ser de gran utilitat. 

Una altra de les activitats que 
fa temps que s’organitzen són 
les excursions d’un dia o sor-
tides de diversos dies. És ve-
ritat, però, que després de la 
pandèmia hem detectat que 
costa molt aconseguir que els 
socis i sòcies s’apuntin i això, 
en moltes ocasions, esdevé un 
problema perquè no podem 
aconseguir el nombre mínim 
de persones per tirar enda-
vant la sortida. Estem estudi-
ant quins són els motius i com 
reconduir-ho.

L’estrella de les activitats és 
el ball del diumenge la tarda. 
A l’hivern té lloc de les 17.30 a 
les 20.30 hores i a l’estiu de les 
18 a les 21 hores. Aquest és el 
punt de trobada que m’agra-
daria que esdevingués el 
centre de l’entitat. Durant la 
tarda, es respira un ambient 
d’amistat i familiaritat molt 
acollidor. L’entrada al ball per 
als socis i sòcies és de 5 euros i 
per als que no ho són, 6 euros. 
En l’entrada s’inclou un entre-
pà, una beguda i ballar tota la 
tarda.

Per acabar, però no menys im-
portant, fa poques setmanes 
que hem engegat una coral 
de gent gran que s'anomena 
Major.

 – Explica’ns més sobre la 
Coral Major.

Des que vaig entrar a la junta 
directiva que ho tenia al cap i 
a principis d’octubre per fi va 
veure la llum. És una activitat 
gratuïta, que està adreçada 
als socis. 

Els objectius que ens hem 
proposat són molt modestos: 
passar-nos-ho bé, que és el 
principal, no fer portaments 
(coneguts com “arrastres”) i 
cantar en el to correcte, tot i 
que amb el pas del temps la 
veu va canviant. Durant l’any 
practicarem tres tipus de can-
çons: nadales, caramelles o 
cançons de primavera i hava-
neres. Al final de cada trimes-
tre oferirem un concert basat 
en cada tipus de cançó, sigui a 
l’església o al mateix club.

Com he comentat abans, des 
de principis d’octubre que es-
tem assajant i ara, per l’època, 
toquen les nadales. Fins al mo-
ment som 30 persones i estic 
molt content, perquè hi ha uns 
quants homes, que és la figu-
ra que més costa trobar a les 
corals, així com antics mem-
bres de la Coral Amparo Llaó.

 – Quin és el “somni” que 
t’agradaria veure fet 
realitat en l’àmbit local?

En aquests moments m’agra-
daria que la gent gran del po-
ble s’apuntés al Club de Jubi-
lats de l’Ampolla. Un casal es 
fa a través de les persones, si 
no, no funciona. Per continuar 
tirant endavant aquest pro-
jecte necessitem el compro-
mís de tothom. Així que seré 
ambiciós i diré que voldria 
que el 85% de les persones 
jubilades del municipi fossin 
socis actius de l’entitat i que 
participessin en les activitats 
que s’organitzen actualment 
o en les noves propostes.
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La partida 
de Llàtzer Bru

PROBLEMA: 
JUGUEN BLANQUES  

I GUANYEN.

MAT EN 3 JUGADES.
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CUERETA GROGA 
– LAVANDERA 
CASCADENYA  
(Motacilla Flava)

Procedència i distri-
bució: Procedeix de 
Euràsia i en una peti-

ta zona d’Alaska, hiverna 
a l’Àfrica i el sud d’Àsia, al 
llarg de la costa del Pací-
fic. En època de reproduc-
ció, se la pot trobar fins i tot 
pels aiguamolls dels Països 
Catalans.

Morfologia: Fa 16 cm de 
llargària. Per sobre és d’un 
color lleugerament verdós 
i per sota és ben groga. El 
color del cap varia segons 
les subespècies; la que nia 
als Països Catalans el té 
gris, mentre que les celles 
i la gola són més clares. Té 
la cua llarga, però no tant 
com les altres cueretes. En 
època nupcial, el mascle 
presenta la gola negra; un 
cop ha passat l’aparella-
ment, els dos individus pre-
senten la gola blanca.

Alimentació: S’alimenta 
d’insectes petits, de larves, 
així com d’erugues. Està 
classificada dins del grup 
dels ocells insectívors.

Habitat: És freqüent a les 
zones humides litorals i en 
salobrars halòfils, és per això 
que les seves àrees de cria 
es troben localitzades a to-
tes les zones humides dels 
Països Catalans tret de l’Al-
bufera menorquina. Encara 
que se les ha pogut veure 
per les riberes dels rius de 
l’interior del Principat de Ca-
talunya, és sobretot al Delta 
de l’Ebre i els aiguamolls de 
l’Empordà on són més pre-
valents. L’ambient més uti-
litzat durant els passos mi-
gratoris són les jonqueres i 
herbassars embassats tant 
de llacunes com de rius, en-
cara que també solen loca-
litzar-se als rostolls de cere-
als i farratges de regadiu.

Costums: És estiuenca al 
continent europeu a l’oc-
tubre i emprèn de nou el 
viatge cap a la zona tro-
pical on passa l’hivern. En 
migració, hi ha una gran 
barreja de subespècies de 
cuereta groga, totes molt 
semblants entre elles.

És freqüent a les zones humides litorals i en 
salobrars halòfils, és per això que les seves 
àrees de cria es troben localitzades a totes les 
zones humides dels Països Catalans tret de 
l’Albufera menorquina.”
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Reproducció: Pel març, ar-
riben els primers migrants; 
construeixen el niu per 
l’abril, generalment a ter-
ra, entre salicòrnies o joncs. 
Entre abril i juny, la femella 
pon 5-6 ous, els cova du-
rant 13 dies i, amb l’ajut del 
mascle, alimenta la niada. 
Els novells volen al cap de 
17 dies. És freqüent que fa-
cin dues postes.

Curiositats: Cuereta groga, 
més coneguda a la zona 
de l’Ebre com a “Cacauet 
groc”. A les Balears se la 
denomina “Titina groga”, 
al Rosselló i Conflent rep 
el nom de Conyc, que és el 
mal nom que els vilatans 
veïns donen als habitants 
de Cotlliure.

Esperant en un amagatall 
a la vora d’una bassa, una 
cuereta groga es va posar 
molt prop, a poc més de 4 
metres, just davant de l’ob-
jectiu. El temps just d’enfo-
car i fer un parell de dispars 
abans que aquest nerviós 
ocell emprengués el vol per 
no tornar. Les fotos que apa-
reixen en aquest text estan 
fetes per l’autor al Goleró.

PACO CABRERA CURTO
Aficionat a l’Ornitologia
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• Amb l’aplicació de tempe-
ratura en les coccions, l’oli 
d’oliva “creix” i, per tant, 
necessitem menys quanti-
tat per cuinar que utilitzant 
un altre tipus d’oli. 

• Si es guarda en llocs fres-
cos, tapats i protegits de la 
llum, es pot reutilitzar 3-4 
vegades, sempre que l’oli 
no s’hagi cremat.

Per què és interessant cuinar 
amb oli d’oliva?

• L’oli d’oliva resisteix millor 
les temperatures elevades, 
mentre que els greixos poliin-
saturats d’alguns olis, com el 
de gira-sol, s’oxiden i es tor-
nen rancis amb més facilitat. 

• L’oli d’oliva verge és més re-
comanable tant per cuinar 
com per amanir. Si se’n fa un 
bon ús, és més rentable eco-
nòmicament i més saludable.

L’oli d’oliva:  
l’or líquid
L’oli d’oliva, conegut com “l’or líquid” pel seu color, però 

també pels seus beneficis per a la salut, avui en dia, 
aquesta denominació li va com anell al dit! I és que tots 

som coneixedors del recent increment de preus de l’oli d’oliva 
i de la disminució de les collites.

El seu consum es relaciona amb menys risc de patir malalties 
cardiovasculars, síndrome metabòlica, diabetis mellitus tipus 
2 i algun tipus de càncer. De fet, l’estudi PREDIMED ha con-
tribuït a corroborar els beneficis per a la salut de l’oli d’oliva 
verge extra. A més a més, els efectes beneficiosos per a la sa-
lut del seu consum són també per la presència de polifenols i 
vitamina E (antioxidants).
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ROSER MARTÍ CID
Diplomada en 
Nutrició Humana 
i Dietètica

Quina és la recomanació del 
seu consum?

Es recomana consumir entre 
4-6 racions d’oli d’oliva verge 
o oli d’oliva verge extra al dia. 
Cal tenir present que 1 ració 
equival a 1 cullerada sopera 
(10 ml) d’oli. Per tant:

Si la mitja és de 50 ml d’oli 
d’oliva verge per persona/
dia, hauríem de saber:

• Quants dies ens durarà 
una ampolla d’1 litre d’oli 
d’oliva verge? 

1L = 1.000 ml; 50 ml/dia (ra-
ció recomanada) = 20 dies 
→ 1 ampolla d’1 l.

• Quin cost diari suposa la 
ingesta dels 50 ml reco-
manats d’oli d’oliva ver-
ge al dia?

8€/litre per 20 dies = 0,40 
cèntims d’€ al dia (mitja 
aproximada de cost d’una 
ampolla d’1 l)

• En cas de dificultats eco-
nòmiques, és aconsellable 
comprar garrafes de 5 l.

A tenir en compte: feu servir 
coccions al forn, planxa, va-
por, papillota i pocs fregits. 
Són més saludables i ajuda-
ran a estalviar-ne el consum. 
Per a fritures més excepcio-
nals, es poden fer servir altres 
olis (oliva o gira-sol alt oleic).

SEGUIM DONCS...  
FENT TERRITORI  
I UN BON CONSUM!

Escolliu oli d’oliva verge 
o verge extra de proximi-
tat i de productors locals. 
Ajudareu a l’economia 
local, al desenvolupa-
ment rural i del territori. 
Catalunya és un territo-
ri amb gran producció 
d’oli d’oliva verge extra, 
i les Terres de l’Ebre en 

són productors molt im-
portants. A més a més, 
segons les dades de l’En-
questa de Salut de Cata-
lunya (ESCA, 2021), pu-
blicada el juliol de 2022, 
les Terres de l’Ebre és la 
zona on utilitzem més oli 
d’oliva per cuinar d’arreu 
de Catalunya.

IMPORTANT:

L’oli d’oliva verge 
és l’oli d’elecció 
en qualsevol 
etapa de la vida.
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La 'Marinada'
volta el món

Josep, a Puerto de la Cruz (Tenerife).

Maria i Manel, a Siles,  Sierra del Segura (Jaén).
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Retalls del pobleRetalls del poble
Fotografies: Imatges de la col·lecció fotogràfica 
Imatges d'un temps (1950-1970), d'Andreu Capera.
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El Certamen de  
Música Clàssica i Popular Eloi 
Mestre submergeix l’Ampolla 
en quatre nits de concerts
Redacció

L’Ampolla, un any més, es va tornar a sub-
mergir en el Certamen de Música Clàssica i 
Popular Eloi Mestre. Enguany, aquest esde-

veniment cultural va arribar a la 32a edició i va 
celebrar-se del 15 al 18 d’agost.

El concert de veu i piano a càrrec d’Andrea Martí i 
Soojeong Joo va donar el tret de sortida a l’edició 
d’aquest 2023. El dimecres va ser el torn del can-
tautor de les Terres de l’Ebre Josep Maria Bonet, 
que va fer cantar i ballar les persones assistents 
al concert amb cançons de jazz, blues i country. 

El dijous, Pilli Cugat i Carlos Lupprian acom-
panyats de Nàiade Martínez al violoncel van 
fer gaudir el públic amb el concert-espectacle  
+ Aire, cançons per tornar a respirar!. La banda 
de música Vila de Falset va ser l’encarregada de 
clausurar el XXXII Certamen de Música Clàssica i 
Popular Eloi Mestre amb un repertori de cançons 
tradicionals i populars.

El certamen va ser organitzat per la Regidoria 
de Cultura amb el suport de la Diputació de Tar-
ragona i la família Grau Mestre.
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Neus Vidal, proclamada  
5a del món en la Copa  
de les Nacions/Mundial  
de Twirling Baton

La gimnasta Neus Vidal va 
aconseguir el 5è lloc del 
món a la final del Campi-

onat Artístic Twirl Sèrie B de 
la Copa de les Nacions/Mun-
dial de Twirling Baton, que es 
va celebrar el mes d’agost a 
Liverpool. 

El dret a participar en aquesta 
competició d’àmbit mundial 
el va obtenir el juny, quan es 
va proclamar campiona d’Es-
panya 2023 d’Artístic Twirl en 
la categoria sènior, nivell B, 
en el Campionat d’Espanya 
celebrat a Mataró.

Redacció
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Laia Sedó  
f itxa pel 
Màlaga CF

Sedó ha fitxat per aquest club 
andalús després d’haver jugat 
amb el ZNK Split de Croàcia 
i guanyar el títol de campio-
na de la Copa. Abans, havia 
compaginat els seus estudis 
amb la pràctica del futbol a 
la William Carey University, a 
l’estat de Mississipí.

Redacció

Laia Sedó està jugant 
aquesta temporada 
2023-2024 amb el Màla-

ga CF. La migcampista am-
pollera es va convertir en el 
sèptim reforç per al Màlaga 
CF, dirigit per Miguel Aquino, 
que continua competint a la 
Segona RFEF.
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El bàsquet al carrer torna 
amb una nova edició de 
l’Street-Ball l’Ampolla 
‘Memorial Conrad Miralles’
Ampolla Club de Bàsquet (ACB)

El port pesquer de l’encanta-
dora localitat de l’Ampolla 
es va convertir en l’esce-

nari perfecte per a una jornada 
intensa d’emocionants partits 
de bàsquet al carrer, amb l’edi-
ció número 28 de l’Street-Ball 
l’Ampolla Memorial Conrad Mi-
ralles. La brisa marina, l’ambient 
festiu i l’energia dels jugadors i 
aficionats van crear una atmos-
fera única i vibrant que va fer 
d’aquest esdeveniment un veri-
table espectacle esportiu. 

El torneig, organitzat anualment 
cada agost, va reunir als amics 
del bàsquet de la regió per com-
petir en dues emocionants lli-
gues: la Lliga Absoluta, per a tots 
els competidors, i la Lliga Open, 
destinada als més joves amb ga-
nes de gaudir d’una jornada de 
bàsquet al carrer i aprendre els 
valors de l’esport. El torneig va 
transformar el port pesquer de 
l’Ampolla en pistes de joc plenes 
d’acció, on els equips van lluitar 
incansablement per aconseguir 
l’anhelada victòria. 

En la Lliga Absoluta, l’equip Ye, 
i mos riurem va alçar-se gua-
nyador, emportant-se a casa el 
primer premi amb una combi-
nació impressionant de tècnica 
i talent. Els Caramelets del Delta 
van oferir una actuació valenta i 
decidida que els va valer el segon 
lloc, mentre que Los del sud van 
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conquerir la tercera posició amb 
passió i determinació. El jugador 
estrella de la Lliga Absoluta va 
ser Xavi de l’equip Ye, i mos riu-
rem, qui va il·luminar la pista amb 
jugades espectaculars i un gran 
encert. La seva habilitat el va fer 
guanyar el títol de Jugador millor 
valorat de la categoria Absoluta. 

Els més joves a la Lliga Open 
també van fer sentir la seva pre-
sència al port pesquer. Nil va 
ser reconegut com el Jugador 
més ben valorat de la catego-
ria Open, mostrant un poten-
cial prometedor i una passió 
innegable pel bàsquet. El Fla-
mingo Team es va coronar com 
a guanyador de la Lliga Open, 
demostrant que l’entusiasme 
i la dedicació poden conduir a 
grans èxits en el bàsquet al car-
rer. Més enllà de la competició, 
l’Street-Ball l’Ampolla 2023 va 
destacar els valors d’esportivitat 
i companyonia. L’equip 4 Baix 
va ser reconegut amb el premi 
a l’esportivitat, demostrant un 
comportament exemplar i un 
respecte profund tant pels seus 
rivals com pels seus companys 
de joc. La ubicació excepcio-
nal va afegir un toc especial a 
aquest esdeveniment esportiu, 
combinant l’energia del bàsquet 
al carrer amb la màgia del mar. 

L’edició d’enguany de l’Streetball 
l’Ampolla Memorial Conrad Mira-
lles va ser una celebració de l’es-
port, la camaraderia i la passió pel 
bàsquet, i va deixar una emprem-
ta inesborrable en la memòria 
dels participants i els espectadors.
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La platja de les Avellanes, 
escenari de la cinquena regata 
del Campionat de Catalunya de 
Motos Aquàtiques 2023

L’Ajuntament, amb la 
col·laboració de la Co-
munitat de Regants de 

l’Esquerra de l’Ebre, va dur a 
terme al mes de setembre ac-
cions de manteniment i millo-
res a la bassa de les Olles.

Les tasques van consistir a des-
brossar de canya i bova els mar-
ges de tota la bassa, arranjar i 
netejar els desaigües de sortida 
d’aigua de les bombes i el des-
guàs de la sortida de les barques. 
També es va ampliar la bassa 
Prima (la bassa petita), per tal 
que no acabés desapareixent.

Redacció

Aquests treballs es van efec-
tuar un cop finalitzats els 
principals mesos de la tem-
porada turística, ja que a 
partir del mes de setembre 
disminueix el flux de visitants 
en aquesta zona.

La bassa de les Olles és un 
dels principals atractius tu-
rístics del municipi. Una de 
les èpoques de l’any en què 
més visites rep per part dels 
amants de la natura és durant 
la tardor, ja que es pot gaudir 
de la seva fauna i la riquesa 
natural de la millor manera.
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Vibrant fase de playoffs  
per tancar l’XIa edició del 
Torneig Jordi Pitarque Ceprià
Associació Esportiva Jordi Pitarque Ceprià
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L’última jornada de l’XI 
Torneig Jordi Pitarque 
Ceprià va deixar un alt 

nivell de futbol i un estadi a 
vessar de gent.

Els vuit equips classificats per 
a la fase eliminatòria van oferir 
emocionants partits amb un 
molt bon nivell de joc que es 
va poder viure durant tot el 
dia. No obstant això, a quarts 
van caure els equips UE Cor-
nellà, Levante UD, FFB Reus i 
València CF; i es van disputar 
les semifinals amb dos partits 
emocionants que van enfron-
tar els equips FC Barcelona vs 
Atlético de Madrid i CF Damm 

vs RCD Espanyol. Finalment, 
l’Atlético de Madrid i CF Damm 
van passar a la final procla-
mant-se campió l’Atlético de 
Madrid que es va saber impo-
sar en dues tandes de penal, 
tant a quarts de final amb el 
València, com amb el FC Bar-
celona a les semifinals.

A més, un cop més, el vessant 
més social del torneig amb 
els equips Fundació Barça 
Genuine, FFB Reus, FUE Corne-
llà i l’Integra TE van donar una 
nova lliçó d’integració, compa-
nyerisme i passió per l’esport i 
el futbol, tant a dins com fora 
del terreny de joc.

Aquest any la gran novetat va 
ser la inclusió del futbol femení al 
torneig, amb la participació de 
vuit equips, entre els quals van 
destacar el FC Barcelona Feme-
ní i el CF Villareal. De fet, aquests 
dos equips van ser els protago-
nistes de la primera final femeni-
na de la història del torneig, que 
es va celebrar el 9 de setembre i 
que es va acabar decantant per 
l’equip blaugrauna.

Es va tancar una nova edició 
amb un balanç positiu pel que 
fa a l’organització, assistència, 
equips participants i la inclusió 
aquest any per primera vega-
da del futbol femení.
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URGÈNCIES
GENERALITAT, POLICIA, 
AMBULÀNCIES I BOMBERS

Ajuntament 
Oficina de Turisme 
Centre Cívic
Casal de Jubilats 
Centre de Dia

AJUNTAMENT
977 460 018 
977 593 011
977 460 216
977 460 697
977 593 617

TELÈFONS
D'INTERÈS

Escola Mediterrani
Llar d'infants

ENSENYAMENT
977 460 151 
977 460 765

Gestagua 

Gestagua-Urgències

SERV. M. AIGÜES
977 593 077
800 009 040
690 634 858

Policia Local 

Of. DNI i Passaport
Comissaria P. Nac.
Mossos d'Esquadra

SEGURETAT
977 460 018 
616 448 446
977 44 97 31
977 44 97 31
977 51 95 53

CAP l’Ampolla 
Farmàcia Berta 
Farmàcia del Port 
CAP l’Aldea 
Ambulatori
H. Verge de la C.
Creu Roja Local

SANITAT
977 460 601 
977 593 337 
977 460 680 
977 451 213 
977 501 797 
977 519 100 
977 593 030

Correus
Parròquia
DNI
Serveis Funeraris 
Cementiri Mpal. 
Tanatori REMSA 
Veterinari
Deixalleria

ALTRES
977 460 401 
977 460 057 
902 247 364
687 965 774 
687 965 774
902 160 438 
649 573 211
667 123 706

At. al Client 
Avaries ENDESA 
Avaries ENDESA

SERVEI ELÈCTRIC
800 760 266 
800 500 500 
800 760 706

Estació RENFE 
Taxi 
Taxi
Autobusos Tortosa 
Autobusos Carrera 
Autobusos Hife
Rodalies Catalunya
Info. estacions
RENFE
Viatgers especials

TRANSPORTS
977 460 705 
677 556 136
628 897 462
977 440 300 
977 823 143 
902 119 814
900 410 041
902 432 343 
902 320 320 
902 240 505
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TORTOSA-BCN
L'Ampolla 
6:07 (1)
6:21 (2)
7:49
9:48
11:52
14:02 (3)
14:09 (1)
15:58
16:51
18:14 (4)
18:53
19:41 (4)
20:51
21:19

TGN
7:03
7:20
8:50
10:50
12:52
15:02
15:02
16:58
17:57
19:19
19:49
20:35
21:49
22:18

BCN-Sants
8:12
8:37
10:09
12:11
14:12
16:12
16:12
18:10
19:22
20:40
21:12
22:03
23:09
23:34

Tortosa 
5:47 (1)
5:57 (2)
7:29
9:23
11:32
13:41 (3)
13:51 (1)
15:37
16:32
17:50 (4)
18:30
19:22 (4)
20:24
20:55

(1) NO CIRCULA DISSABTES, DIUMENGES I FESTIUS

(2) NOMÉS CIRCULA DISSABTES FEINERS

(3) NOMÉS CIRCULA DISSABTES, DIUMENGES I FESTIUS 

(4) NOMÉS CIRCULA DIUMENGES I FESTIUS

(5) NO CIRCULA DIUMENGES NI FESTIUS

(6) NO CIRCULA DISSABTES

> ENLLAÇ VALÈNCIA >> ENLLAÇ VINARÒS

Per a més precisió,
consulteu els horaris de la línia R16

actualitzats per Rodalies de 
Catalunya escanejant el codi QR.
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